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Composition and distribution characteristics of ‘green tide’ algae growing on settled sediment in land coastline area of Jiangsu
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摘要：2012年12月-2013年5月对江苏启东蒿枝港至连云港西大堤长约730 km岸线内的69个岸滩堤坝站点进行了绿潮藻种类组成及数量分布调查.结果表明:绿潮藻出现的

站点占总设置站点的26.09%,出现绿潮藻岸线长度约占整个江苏调查岸线长度的22.83%;岸滩上绿潮藻主要生长在沿岸石堤、养殖围坝和植被较浅相对稀疏的草滩上,绿潮藻

种类组成主要有浒苔(Ulva prolifera)、曲浒苔(Ulva flexuosa)和缘管浒苔(Ulva linza).1-3月浒苔为主要优势种,4-5月曲浒苔为主要优势种,缘管浒苔在历次调查中其湿重生物

量均很低.5月岸滩上固着绿潮藻量约36.7 t,不及海上飘来附着在岸滩上绿潮藻量的1/10,岸滩上固着绿潮藻中浒苔的量约为同期海上飘来浒苔湿重生物量的0.6%,岸滩堤坝不

会是引起绿潮暴发的主要源头.

Abstract：An investigation of the ‘green tide’ algae along the land coastline area of Jiangsu Province was carried out during December 2012 to May 2013. The

results showed that ‘green tide’ algae appeared at 26.09% of the survey sites, and covered 22.83% of the investigated coastline. Green tide algae grew in coastal

embankments, breeding dam and shallow marsh with relatively sparse vegetation. The species composition of the ‘green tide’ algae included Ulva prolifera,Ulva

flexuosa and Ulva linza. Ulva prolifera was the dominant species from January to March, and Ulva flexuosa was the dominant species from April to May. Ulva linza

was found to have low wet weight biomass throughout the whole investigation time. In May, the wet weight biomass of the attached ‘green tide’ algae was about 36.7

t in coastline, even less than 10% of floating ‘green tide’ algae. The wet weight biomassof Ulva flexuosa originally growing from coastline was about 0.6% of that of

floating Ulva flexuosa. Therefore, dam would not be the major source for the occurrence of green tide.
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